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جوابیه سازمان سنجش برای یک گزارش

سازمان سنجش درباره گزارشی با عنوان همه حیران ماجرای کنکور، جوابیه ای 
را به «شرق» ارسال کرد که در ادامه می خوانید:

احتراما با توجه به درج مطلبی در صفحات ۱ و ۴ شماره ۴۴۷۷ مورخ ۱۴۰۱/۱۱/۱ 
آن روزنامــه با عنوان «همه حیران ماجرای کنکور»، مقتضی اســت توضیحات زیر 
بر اســاس قانون مطبوعات و به منظور روشن شدن اذهان عمومی در همان صفحه 

منتشر گردد.
۱- آزمون سراســری، از رویدادهای مهم و حساس در کشور است که سرنوشت 
تعــداد زیــادی از داوطلبان و خانواده های آنها به نتیجه آن گره خورده اســت. در 
ســال های اخیر، رشــد فناوری های ارتباطی امکان سوءاســتفاده برخی گروه های 
سازمان یافته کلاهبرداری را فراهم کرده و این گروه های کلاهبرداری تلاش می کنند 
سؤالات آزمون سراســری را پس از شروع آزمون به وســیله ابزارهای الکترونیکی 
شبه جاسوســی در زمــان کوتاهی به خارج از حوزه های امتحانی ارســال نموده و 
پاسخ سؤالات را برای برخی داوطلبان ارسال نمایند که البته با تمهیدات اتخاذ شده 
و با کمک شرکت های دانش بنیان و دیگر راهکارهای قانونی این اقدامات در نهایت 
بــرای متخلفان موفقیت آمیز نبوده و از ورود غیرعلمی داوطلبان به دانشــگاه ها و 
مراکز آموزش عالی جلوگیری شــده است. در ســال جاری نیز اقدامات فراوانی در 
راســتای مبارزه با این شبکه های شیادی از سوی ســازمان سنجش آموزش کشور 
و دســتگاه های انتظامی، امنیتی و قضائی انجام شــده است و در آخرین اقدام نیز 

با موافقت شــورای امنیت کشور و با اطلاع رســانی گسترده قبلی، وزارت ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعات اقدام به محدودیت اینترنت تلفــن همراه در محل حوزه های 
آزمون در ســاعت محدودی از برگزاری آزمون کرد که باعث ارتقای ضریب امنیت 

آزمون شد و از وقوع ده ها تقلب و تخلف برنامه ریزی شده جلوگیری کرد.
۲- در بخشــی از گزارش آن روزنامه بدون ارائه ســندی ادعا شــده اســت که 
ســؤالات آزمون چند روز پیش از برگزاری آزمون منتشــر شــده است که این ادعا 
کذب محض و مصداق عینی تشــویش اذهان عمومی اســت. روزنامه شــرق در 
ادعایی مضحک در این گزارش آورده است: «... ذکر این نکته مهم است که بیش 
از ســه روز پیش، سؤالات به دســت خبرنگار روزنامه «شرق» رســید و مسئله را 
با روابط عمومی ســازمان سنجش در میان گذاشــت که البته آنها تکذیب کرده و 
صحت ســؤالات را نپذیرفتند؛ اما با برگزاری امتحانات مشخص شد که انکار آنها 
بی پایه بود و ســؤالات خیلی زودتر از همیشــه منتشر شده بود...». این در حالی که 
خبرنگار این روزنامه فقط تصویر جعلی صفحه اول دفترچه آزمون علوم انسانی 
که کوچک ترین شــباهتی با صفحه اول دفترچه سؤالات آزمون ۱۴۰۲ که در سی ام 
دی ماه ۱۴۰۱ برگزار شــد، ندارد را ارســال کرده بود و بدیهی است تصویری از جلد 
جعلی که حتی در آن ســال برگزاری آزمون را درست درج نکرده است، به صورت 
ناشــیانه توسط کانال های کلاهبرداری فروش ســؤال عرضه شده است و با کمال 
تأســف روزنامه شــرق با اســتناد به همین ادعاهای کذب، اعتمــاد عامه مردم و 

داوطلبان سخت کوش را هدف قرار داده است.
ضمنا دفترچه ســؤالات آزمون سراسری ۱۴۰۲ بلافاصله پس از اتمام آزمون هر 
گروه آزمایشــی از طریق سایت سازمان سنجش آموزش کشور منتشر گردیده است 

که آن با جلد ارسالی روزنامه شرق کاملا متفاوت و قابل مشاهده است.
شــایان ذکر اســت طرح این ادعای بی اســاس که منجر به زیر سؤال رفتن تعداد 
زیادی از عوامل برگزاری آزمون اســت، پیگیری جدی حقوقی ســازمان ســنجش 
آمــوزش کشــور را به دنبال خواهد داشــت و این روزنامه بایــد در مراجع قضائی 

پاسخ گوی نشر اکاذیب و تشویش اذهان عمومی باشد.
۳- همان گونه که در رســانه ها نیز توضیح داده شــده اســت یــک نفر در یکی 
از شهرستان های اســتان آذربایجان شــرقی اقدام به عکس برداری از سه صفحه 
دفترچه هــای خود و انتقال آن به خــارج از محل برگزاری آزمون و ارســال برای 
پشــتیبان خود کرد که این فرد نیز دســتگیر شد که با توجه به زمان کوتاه این اقدام 
و تعدد دفترچه ها و جمع آوری پاســخ نامه ها و همچنین مراقبت های انجام شده با 
دستگاه های آشکار ساز هیچ مشکلی در این زمینه به وجود نیامد و تخلف رخ داده 

به معنای تقلب در آزمون سراسری نیست.
۴- برخلاف ادعای نگارنده روزنامه شرق راهبرد سازمان سنجش آموزش کشور 
انعــکاس حقایق به داوطلبان و خانواده های آنها اســت؛ به عنوان نمونه تخلفات 
صورت گرفتــه در آزمون تیر ۱۴۰۱ به صورت کامل اعلام شــد و شفاف ســازی لازم 

درمورد تعداد افرادی که از آنها ابزار تقلب در جلســه امتحان کشف شد و افرادی 
که به دلایل مختلف به آزمون رفع شبهه (آزمون مجدد) دعوت شدند، نیز صورت 
گرفت. در این آزمون نیز قبلا دلایل درخواســت محدودیت اینترنت به صورت کامل 
تشــریح و بیان شده است که با توجه به گســترش فناوری های روز برگزاری آزمون 
کاغذی با مشکلاتی همراه است و برگزاری آزمون بدون کاغذ و هوشمند در صورت 

تأمین زیرساخت های لازم، می تواند این مشکلات را به شدت کاهش دهد.
۵- کارشناســان مختلف در طول ساعات گذشته اذعان دارند که در این آزمون 
تقلب تأثیرگذاری که منجر به ورود غیرعلمی داوطلبی به دانشگاه شود، رخ نداده 
و تخلفات صورت گرفته در این آزمون نیز بسیار کمتر از آزمون های گذشته است و 
از همه توان برای جلوگیری از خدشه به آزمون استفاده شده است. لذا از رسانه ها 
انتظار مــی رود حقایق برگزاری آزمون سراســری را منصفانه به آگاهی مخاطبان 
خود برسانند. بسیاری از ادعاها در کانال های تقلب به منظور جذب مشتری و ادامه 
کلاهبرداری برای آزمون تیرماه ســال آینده صورت می گیرد و جای بســی شگفتی 
اســت این ادعاها بدون هرگونه بررســی و صحت سنجی توســط برخی رسانه ها 

منتشر می شود.
علیرضا کریمیان

مشاور رئیس سازمان و مدیرکل دفتر ریاست،
روابط عمومی و امور بین الملل

دوشنبه
۳ بهمن ۱۴۰۱

سال بیستم      شماره ۴۴۷۹

نورا حسینی: شوخی و جدی می گوید اگر بخواهم بگم بگم ها را بگویم 
باید هر روز به دادگاه بروم یک بار گفتیم دادگاهش را هم رفتیم.

این گلایه مهدی اســلام پناه، رئیس ســازمان ملی اســتاندارد ایران 
اســت. وقتی رئیس شورای شهر تهران از میزان اســتاندارد گازوئیل از 
او می پرسد. براساس استاندارد تکلیفی کنونی تولید گازوئیل در کشور، 
یورو ۴ با گوگرد حداکثر ۵۰ppm باید باشــد اما رئیس استاندارد با تردید 
می گویــد تقریبا امکان ندارد چنین اســتانداردی رعایت شــود. مهدی 
چمــران هم معتقد اســت کامیون هایــی که وارد تهران می شــوند از 
گازوئیل ها با گوگرد ۵۰۰ تا ppm ۲۰۰۰ استفاده می کنند که یکی از دلایل 

مهم آلودگی هوای پایتخت است.
اسلام پناه به حضور رســانه ها در جلسه اشاره می کند و می خواهد 
اطلاعات را طبقه بندی شده در اختیار اعضای شورای شهر قرار دهد، زیرا 
ممکن است برای تک تک مسائلی که مطرح می کند به دادگاه برود و از 
نبود آزادی بیان در حوزه بیان مسائل استاندارد گلایه می کند که نظرات 

فنی و علمی است.
رئیس شورای شــهر تهران که درباره مسائل شــهر و شورا معتقد 
اســت بسیاری از مســائل باید در جلسات دربســته و درونی حل شود، 
خطاب به رئیس ســازمان اســتاندارد می گوید بیان این مشــکلات به 
تاوانی که می دهد می ارزد  اما پاســخ می شوند که اگر هر روز در کوچه 
پس کوچه های اداره بازپرسی کارکنان دولت رفت و آمد کنید عطای آن 

را به لقایش می بخشید.
احمد صادقی، رئیس کمیته شفایت می گوید این تلخ ترین جمله ای 

است که از یک مقام مسئول می توان شنید.
اسلام پناه می گوید: اداره اســتاندارد وکالتی از جانب مردم و دولت 
دارد تا در همه حوزه ها درخصوص کیفیت، امنیت بخشــی و عملکرد 
گزارش دهــی کند، قانــون خط قرمز ماســت و در این حوزه تســاهل 
و تســامح هم نداریم، چکــش را خورده ایم اما کم نگذاشــته ایم. اگر 
سخت گیری های سازمان اســتاندارد نبود، وضعیت آلودگی هوا از این 

هم بدتر بود و به کیفیت گازوئیل وارداتی اشاره می کند.
اسلام پناه به عملکرد ســازمان اســتاندارد در جهت اجرای قانون 
هوای پاک اشــاره می کند و می گوید:  این قانون در ماده ۴ اشاره دارد به 
تولید انواع وسایل نقلیه موتوری و واردات آنها که مستلزم رعایت حدود 
مجاز انتشــار آلاینده ها که توسط سازمان محیط زیست اعلام می شود، 
نقش استاندارد در این ماده استاندارد ساخت و تولید حد مجاز مصرف 
ســوخت و واردات قطعات اســتاندارد با احتراق مؤثر است که بتواند 
آلایندگی را کم کند. تدوین اســتانداردی که به اســتفاده از سوخت در 
خودروهای ســبک اشاره دارد که این موضوع عملیاتی شده و به وقوع 
پیوسته است، تدوین استاندارد درخصوص سوخت موتورسیکلت است 
که این ســوخت باید استاندارد اجباری باشــد که این مورد نیز مصوب 
شده و صددرصد پیشرفت داشته اســت؛ تدوین استاندارد درخصوص 
مصرف ســوخت خودروهای سنگین که باید اجباری می شده است که 
درصد پیشرفت این ماده نیز در قانون هوای پاک صددرصد بوده است؛ 
تدوین اســتاندارد درباره عملکرد DPF هاست که استاندارد اجباری آن 
نیز تصویب شده است، استاندارد بعدی درخصوص دوام DPF است که 

این مورد نیز به طور کامل انجام شده است.
رئیس ســازمان ملی استاندارد با بیان اینکه وزارت نفت مکلف بود 
در سه سال ســوخت را مطابق با استاندارد ملی عرضه کند، می گوید: 
ســازمان حفاظت محیط زیســت نیز باید از تولید سوخت بی کیفیت و 
فاقد استاندارد جلوگیری می کرد. از سال ۹۷ تا پایان سال ۱۴۰۰ هیچ گونه 
ورود بنزیــن، مــازوت و گازوئیل نداشــتیم اما امــروز محموله هایی از 
سوخت ها با توجه به شرایط موجود، وارد کشور شده و گزارش آن را به 
دولت تقدیم کرده ایم. استاندارد روغن موتور و بنزین و نفت گاز نیز اجرا 
شده و اجرای استاندارد ملی گاز طبیعی نیز در دستور کار اولین جلسه 

شورای عالی استاندارد قرار دارد.
رئیس سازمان ملی استاندارد با بیان اینکه تلاش می کنیم استاندارد 
اجباری گاز طبیعی را در اولین جلسه شورای عالی استاندارد به تصویب 
برسانیم، می گوید: درصدد هستیم استاندارد گازوئیل و نفت کوره را نیز 

اجباری کنیم که تاکنون انجام نشده است.
رئیس سازمان ملی اســتاندارد تأکید می کند: در تدوین استانداردها 
تمام ذی نفعان دعوت می شــوند و در همین راســتا با مخالفت صریح 
سایر دستگاه ها در زمینه استانداردســازی نفت کوره مواجه شدیم. ما 

نتایج پایش خود را به دستگاه های نظارتی اطلاع می دهیم.
پس از ســخنان رئیس سازمان اســتاندارد، جعفر تشکری هاشمی، 
رئیس کمیســیون عمران و حمل ونقل شورای شــهر تهران، به برخی 
از عقب نشــینی ها قانونی اشــاره می کند و می گوید: با عقب نشینی در 
مصوبه اســقاط خودروهای فرسوده به ازای تولید خودروهای نو، عملا 
به صاحبان خودروهای فرســوده اجازه داده ایم تا مادامی که می توانند 
مجوز معاینه فنی دریافت کنند، اجازه تردد در ســطح شــهر را داشته 
باشــند. لازم است واحدهای معاینه فنی دینامیک را نیز در سطح شهر 

فعال کنیم؛ چراکه مراکز معاینه فنی استاتیک، به تنهایی نمی توانند به 
کاهش آلودگی تهران کمک چندانی کنند.

تشکری هاشمی یادآوری می کند: مصوبه پرداخت یک و نیم درصدی 
مبلغ خودروی نو به خزانه دولت به جای اسقاط وسیله نقلیه فرسوده 
از سطح شهر، خلاف مقررات محیط زیستی است و به نظر می رسد این 
موضوع باعث تشدید آلودگی هوای شهر تهران خواهد شد. اجرانشدن 
مصوبه سال ۸۶ هیئت وزیران مبنی بر توقف تولید موتورسیکلت های 
کاربراتوری، یادآور بی توجهی به اجرای این مصوبه توســط سازندگان 
ایــن وســیله اســت، د رصورتی که بایــد به ســویی پیــش برویم که 
موتورسیکلت های کاربراتوری با برقی و انژکتوری جایگزین شوند. البته 
در کنار آن، نظارت بر تولید خودروهای داخلی نیز باید بیشــتر شــود تا 
بعد  از این، شــاهد تولید انبوه خودروهایی که با وجود اخذ مجوزهای 

پنجاه و چندگانه، از کارآمدی لازم برخوردار نیستند، نباشیم.
رئیس کمیســیون عمران و حمل ونقل شورای شهر ادامه می دهد: 
استانداردسازی گازوئیل که ۳۸ درصد از کل سوخت مصرفی را تشکیل 
می دهد، از اهمیت ویژه ای برخوردار اســت. واقعیت این اســت که ما 
وارد یک مسیر غلط شده ایم و به جای اینکه درخصوص میزان آلایندگی 
خودروهای فرســوده، موتورســیکلت های کاربراتــوری و خودروهای 
بی کیفیت نوی تولید داخل و همچنین، سوخت نامناسب صحبت کنیم، 
به دنبال گرفتن معاینه فنی برای موتورخانه ها هستیم که تأثیر زیادی بر 

کاهش آلودگی هوا نخواهد داشت.
مهدی اقراریــان، رئیس کمیته نظارت و حقوقی شــورا هم در این 
جلسه می گوید: در بررسی احکام مربوط به قانون هوای پاک دریافتیم 
از ۱۱ حکمــی که درباره وظایف شــهرداری در این قانــون وجود دارد، 
۱۰ حکم ناقص و ۱یک حکم اجرا نشــده اســت؛ مثلا حکم نوســازی 
ناوگان حمل ونقل عمومی درون شــهری از محــل درآمدهای عمومی 
شــهرداری ها به میزان ۵۰ درصد ناقص اجرا شــده است. درباره حکم 
مربــوط به افزایش پنج درصدی ســالانه نــاوگان حمل ونقل عمومی، 
بخش مربوط به وزارت کشور انجام نشده و بخش مربوط به شهرداری 
ناقص اجرا شــده اســت؛ به همین ترتیب طراحی تردد وسایل نقلیه و 
حمل ونقل ناقص اجرا شــده و برخی موارد دیگر مانند ماده ۲ قانون به 
سازمان ملی استاندارد مربوط می شود که مبنی بر تدوین دستورالعمل 
اجرای بهره گیری کامل از خدمات آزمایشگاهی تخصصی عضو شبکه 
آزمایشــگاه های علمی ایران است که اجرا نشــده است. موارد دیگری 
نیــز وجود دارد که در مرکز اســتاندارد وجود دارد که بخشــی از اینها 
به شــهرداری برمی گردد؛ مانند آلودگی صوتی که شــهروندان را آزار 
می دهد، ما به عنوان نهاد ناظر بر تکالیف و وظایف شهرداری باید از این 
موارد مطلع شویم تا بتوانیم قوانینی را که به اجرای این وظایف کمک 

می کند تدوین کنیم و ارائه دهیم.
احمد صادقی هم در این جلسه می گوید: بیش از ۴۰ سال است که 
می گوییم هنوز گازوییل، نفت و گاز و گاز طبیعی ما اســتاندارد اجباری 
ندارد و این در حالی اســت که یکی از عوامل اصلی ایجاد آلودگی هوا 
اســتفاده از این سوخت ها در شــهرهای بزرگ مانند تهران است. چرا 
همیشه می آییم از اقدامات صددرصدی می گوییم  ولی از مقصران هیچ 
یادی نمی کنیم، از کارهای نکرده خودمان و دیگران نمی گوییم، نه فقط 
شهرداری تهران بلکه دستگاه های متولی چه کاری باید انجام می دادند 

و ندادند و امروز آلودگی هوا بلای جان شهروندان شده است.
حبیب کاشانی، خزانه دار هم معتقد است: نفت کوره و گاز تولیدی 

ما استاندارد ندارد و باید توضیح داده شود که ایراد کار از کجاست؟
مدتی پیش معصومه ابتکار، رئیس سازمان حفاظت محیط زیست 
در دولت یازدهم، درباره وضعیت گازوئیل هشــدار داده و گفته بود: با 
همکاری  وزارت نفت، وضعیت گازوئیل اصلاح شد و پنج هزار پی پی ام 
یا همان پنج هزار قسمت در میلیون بود که این میزان را به ۵۰ پی پی ام 
رســاندیم  ولی الان ظاهرا مجددا بالا رفته و گزارش هایی که امروز هم 
وجود دارد، بســیار نگران کننده اســت. به همین دلیل است که مسئله 

بودجه و نوسازی فرایند پالایشگاه ها و بهبود عملکردها مهم است».

  مادر یک جوان ۳۹ ساله در گفت وگو با «شرق»: «پسرم از سال ۸۸ تصادف کرد و قطع نخاع شد. پسرمان 
را روی یک ملافه می گذاریم و روی زمین تا حمام می کشیم که نظافتش کنیم. دیگر توان نداریم. پولی هم 
برای گرفتن پرستار نداریم. یک ویلچر معمولی را هشت میلیون تومان خریداری کردیم. حالا ویلچر برقی نیاز 
داریم که ۸۰ میلیون قیمت دارد. از کجا تأمین کنیم؟ پســرم زخم بستر شده. روزی سه بار باید زخم هایش 
را بشــوریم. به خاطر هزینه های بالا، سرم شست وشو نخریدیم. باید چندین بار در روز جابه جایش کنیم که 
زخم بستر نگیرد. من و همسر بازنشسته ام توان جسمی نداریم، توان مالی هم که هیچ. سازمان بهزیستی نه 
تشک مواج می دهد و نه هزینه های بهداشتی را تأمین می کند. فقط همان مستمری ماهانه که به هیچ کجا 
نمی رســد. خانه مان نیاز به بالا بر دارد که پسرم را جابه جا کنیم. امکانات صفر است. شما را به خدا صدای 

ما را به مسئولان برسانید...».
نه صدقه نه منت؛ حق را بدهید با عزت

 یک مادر که فرزند ۲۴ســاله اش معلولیت جســمی-حرکتی دارد: «اگر فرزند یکی از مسئولان هم با 
معلولیت جســمی- حرکتی یا هر نوع معلولیتی دســت و پنجه نرم می کرد، می توانستند با مستمری ۵۴۰ 
هزار تومان در ماه، هزینه های سرســام آور فرزندشــان را تأمین کنند؟ یک روز یک مسئول سرزده به خانه ما 
بیاید، همان ابتدا قبل از ورود، متوجه شرایط سخت و دشوارمان خواهد شد. مسئله این است که مسئولان 
نمی خواهند از پشت میزهای مدیریتی شان بیرون بیایند تا از نزدیک با مشکلات ما آشنا شوند. اگر با معضلات 

ما آشنا بودند که بودجه معلولان در مجلس این همه حاشیه نداشت...».
 مرد سالخوره ای روی ویلچر: «خانم خبرنگار از کدام مشکل صحبت کنیم؟ ازدواج، مسکن، اجاره خانه، 
شــغل، مناسب ســازی فضاهای شــهری و فضای خانه، درمان، توانبخشــی، تأمین معیشــت، توانمندی، 
هزینه های نجومی توانبخشی و کاردرمانی، دیدگاه های منفی و نگاه خیره اجتماع، افکار و نگرش عمومی، 
نگرش های سیاســی و هزاران هزار مشــکلات ریز و درشت دیگری داریم که ســال ها بدون راه حل مانده 

و ریشــه ای شــده اســت. بارها حرف زدیم، 
مصاحبــه کردیم، تجمع کردیــم  اما باز هیچ 

نتیجه ای عایدمان نشده است».
 دختــر ۲۴ ســاله نشســته روی ویلچر 
در گفت وگــو بــا خبرنگار «شــرق»: «مدرک 
کارشناســی ارشــد دارم؛ آقای رئیســی روز 
معلــولان قــول داد افــراد دارای معلولیت 
مطابق با تحصیلاتشــان استخدام می شوند، 
اما از آن روز به بعد هیچ وعده ای عملی نشد. 
حالا هم بودجه را کــم کردند. بی کاری ما را 
افسرده کرده اســت. آزمون های استخدامی 
یــا در کل معلــولان را جــذب نمی کننــد یا 
سازمان ها و ارگان ها هم فقط یک فرد دارای 
معلولیت را استخدام می کنند و برای همان 
یک فرد معلول هم شرط ســنی می گذارند. 
هر کجا بــرای کار می رویم، توی چشــممان 
نــگاه می کننــد و می گویند که فــرد معلول 
نمی خواهند یا برای نیروی کاری با شرایط من، 
حقوق کمی در نظر می گیرند. به خدا افسرده 
شدم. شب و روز بارها به چیزهاي عجیب فکر 
کردم. هیچ چیزی برای از  دســت دادن ندارم. 
هر کســی هم که درددل هایم را می شــنود، 
تصور می کند شوخی می کنم؛ در حالی که من 

خودم را ته خط می بینم».
داد از گرانی وسایل بهداشتی و توانبخشی

 مــادری که فرزنــد ویلچر  نشــین دارد، 
می گوید: «بهزیســتی برای ندادن مستمری یا 
اعمــال تبعیض برای دادن حق پرســتاری و 
کمک های معیشــتی، از شــدت معلولیت ها 
کم می کند. دخترم معلولیت شــدید دارد  اما 
نامش در میان معلولیت های متوســط ثبت 
شــده اســت. چرا باید میان معلولان تفاوت 
قائل شوند؟ تمام معلولان جسمی -حرکتی 
به حق پرســتاری نیاز دارند. نه کمر دارم و نه 
گردن. هزینه های وسایل بهداشتی سرسام آور 
است. قبلا مشکلات وسایل بهداشتی نبود، اما 

حالا همه دست به دست هم داده اند تا کمرمان را زیر بار مشکلات بشکنند».
ایــن چند خط حاصل گفت وگو و روایت افراد دارای معلولیت و خانواده های آنها با خبرنگار اجتماعی 
«شــرق» است که روز گذشته در تجمع مســالمت آمیز معلولان مقابل مجلس شورای اسلامی و سازمان 
برنامه و بودجه حاضر شــده و با ســر دادن شعار یا سکوت، خواستار رســیدگی به مشکلاتشان شدند. آنها 
تأکید داشتند که صدایشان به مسئولان، برنامه ریزان، سیاست گذاران و ... رسیده و برای معضلات متعددشان 
چاره اندیشی شود. در لایحه بودجه ای که دو هفته پیش از سوی دولت به مجلس ارائه شد، ردیف بودجه 
معلولان حذف و مبلغی به ســرجمع بودجه سازمان بهزیستی اضافه شده است که این موضوع انتقاد و 
نگرانی های زیادی را در پی داشــته که این تجمع حاصل تصمیمات نادرســت اتخاذ شده در حوزه بودجه 

قانون معلولان است.
«آیا سیاست حذف معلولان در دســتور کار دولت قرار دارد؟»، «معیشت شایسته، حق مسلم ماست» 
و «قانون معلولان، اجرا باید گردد» از جمله شــعارهای اعتراضی افراد دارای معلولیتی اســت که مقابل 

مجلس تجمع کردند. افراد با معلولیت های شنوایی، بینایی، ذهنی، سندرم داون، اتیسم، اس ام ای، جسمی-
حرکتی، ام اس و خانواده هایشان در این تجمع حضور داشتند.

محیط مجلس برای تردد معلولان مناسب سازی نشده است
معترضان و افراد دارای معلولیت در این تجمع خواستار گفت وگو با نمایندگان عضو کمیسیون تلفیق 
یا کمیســیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی بودند که چهار نماینده از سوی کمپین و فعالان اجتماعی 
حوزه معلولان برای ارائه توضیح و رایزنی درباره مشــکلات، کاستی ها و مسائل بودجه ای با توجه به تورم 
و خط فقر، کافی نبودن میزان مســتمری ماهانه افراد دارای معلولیت و عملیاتی نشــدن قانون حمایت از 

معلولان و ... انتخاب و وارد مجلس شدند.
اگر چه به نمایندگان افراد دارای معلولیت بعد از پیگیری و پروسه طولانی مدت، اجازه ورود به ساختمان 
مجلس داده شــد  اما حضور آنها برای رایزنی و طرح مشــکلات، با بهانه هایی همچون عدم امکان چک 
و بررســی فیزیکی ویلچر برقی و دســت مصنوعی (پروتز) این نماینده ها و نا مناسب بودن فضای ورودی 

کمیسیون اجتماعی برای عبور ویلچر و ... به نتیجه مشخص و قابل اتکایی نرسید.
ضرورت تخصیص بودجه و بازگرداندن ردیف اعتباری

«بهــروز مروتی»، رئیس کمپین معلولان در تجمع روز گذشــته مقابل مجلس شــورای اســلامی، در 
گفت وگو با خبرنگار «شرق» تأکید کرد: « ماده ۲۷ قانون حمایت از افراد دارای معلولیت، خطاب به دولت 
تأکید دارد که کمک هزینه معیشــت افراد دارای معلولیت شــدید و بسیار شــدید را که فاقد شغل و درآمد 
باشــند، به میزان حداقل دستمزد سالانه تعیین و اعتبار لازم را در قوانین بودجه سنواتی کشور منظور کند. 
این در حالی اســت که متأسفانه این ماده قانونی با گذشت بیش از چهار سال به طور کامل اجرائی نشده و 

حتی مستمری و خدمات ناچیز به افراد دارای معلولیت بسیار ناچیز و در مسیر حذف تدریجی قرار دارد».
مدیر کمپین معلولان با داشتن بنری که نسبت به حذف ردیف بودجه معلولان انتقاد و اعتراض داشت، 
ادامه داد: «مطالبه اصلی ما احترام و اجرای قانون بالا دســتی اســت. اجــرای قانون حمایت از معلولان 
حداقل به ۶۰ هزار میلیارد تومان بودجه نیاز دارد  اما در ســنوات گذشته مبالغ بسیار اندکی در حد سه هزار 
میلیــارد تومان بــه آن تخصیــص داده اند. 
خواســته و مطالبــه صرف مــا بازگرداندن 
ردیف اعتباری نیست  بلکه تخصیص بودجه 
مورد نیاز برای اجرای قانون معلولان و حل 

مشکلات معیشتی آنها است».
تبعیض بودجــه ای در برابر معلولان تا 

کجا؟
ایــن فعــال حــوزه معلــولان بــه 
خبرنــگار «شــرق» گفته بود: «هر ســال 
ردیف بودجه کمی بــه قانون معلولان 
اختصاص یافته که آن هــم با گفت وگو، 
تجمــع و مطالبه گــری به نتایــج مورد 
نظر نمی رســیدیم. اما این بار ســازمان 
برنامه و بودجــه نــه به دلیل مشــکلات 
ساختاری  بلکه به دلیل وجود مشکلات 
تفکــری در این حــوزه که افــراد دارای 
معلولیــت را صرفا افــرادی مصرف گرا 
تلقی می کننــد، ردیف بودجه مســتقل 
قانــون حمایــت از حقــوق معلــولان 
را حــذف کردنــد». او بــا ایــن تأکید که 
بزرگ ترین مشــکل افراد دارای معلولیت 
مســئله معیشــتی، درمانی و توانبخشی 
بوده  اما ظهور و تقویت تبعیض بودجه ای 
مشــکلات را چندین برابــر می کند، اعلام 
کــرد : «بــا توجــه به خــط فقــر مطلق 
اعلام شــده در خانوارهــای ایرانــی، فرد 
دارای معلولیتــی را در نظــر بگیرید که 
سرپرســت خانوار، فاقد شغل و درآمد و 
اجاره نشــین است و مشــکلات معیشتی 
بی شماری دارد. دیگر مشکلات معلولان 
به معیشــت، تغذیه و تأمیــن اولیه های 
زندگی بازمی گردد. بسیاری از معلولان و 
خانواده هایشــان دچار سوءتغذیه هستند 
و مشــکلات درمانی بی شــماری دارند. 
بســیاری از مواد غذایی مؤثر و مغذی از 

سبد غذایی شان حذف شده است».
بی نتیجه ماندن تجمع مقابل مجلس و سازمان برنامه و بودجه

به گفته «مروتی»، طبق محاسبات انجام شده اگر بودجه فعلی از دوهزارو ۸۷۰ میلیارد تومان بر مبنای 
۲۰ درصد در سال آینده افزایش یابد و به مبلغ سه هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان برسد، بودجه سرانه هر معلول 
به میزان کمتر از قیمت دو عدد تخم مرغ در روز می رسد؛ یعنی معلولان فقط می توانند در طول روز نان و 
آب تهیه کنند. یک معلول با این حجم از تورم و فشار اقتصادی چگونه می تواند به حیات ادامه دهد؟ این 
فشارها در بلند مدت آسیب های روحی و روانی معلولان را به دنبال داشته و نارضایتی عمومی را نسبت  به 
مقوله معیشتی در پی خواهد داشــت. به گزارش خبرنگار «شرق»، حذف ردیف بودجه، عدم اجرای ماده 
۷ (پرســتاری) و ۲۷ (حداقل دستمزد سالانه) قانون معلولان و پرداخت معوقات بودجه ای بهانه ای مهم 
برای تجمع مســالمت آمیز افراد دارای معلولیت مقابل مجلس شورای اسلامی و سازمان برنامه و بودجه 
بوده که تا زمان تنظیم این گزارش، پاســخ روشن، شــفاف و دقیقی به افراد دارای معلولیت در این ارتباط 

داده نشده است.

استاندارد گازوئیل در لیست محرمانه ها
بگم بگم های پرتاوان

درخواست معلولان از مجلس و دولت برای  اصلاح ردیف   بودجه

صدقه نمی خواهیم، حقمان را بدهید
سمیه جاهدعطائیان


